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وحيد  حاجي پور

 آمار معاملات مسکن 
به خاطر افت شدید قابل اعتماد نيست

اوراق خرید مسکن 40هزار تومان شد

باوجودي كه یکي از زیر مجموعه هاي وزارت 
راه و شهرس�ازي به ط�ور تقریب�ي از رش�د 
صددرصدي قيم�ت مس�کن در تهران طي 
س�ال 97 خبر داده اس�ت، رئيس دانشکده 
عم�ران و معم�اري واح�د عل�وم تحقيقات 
كاهش و پراكندگي تعداد معاملات مسکن را 
دليلي بر ضعف این داده ها جهت تعميم دادن 
آنها به بازار بزرگ و س�نگين مسکن معرفي 
كرده اس�ت، در این ميان، قيمت اوراق تسه 
ب�راي اولين ب�ار در چهار س�ال گذش�ته به 
كانال 40 هزارتومان سقوط آزاد كرده است. 
به گ��زارش »ج��وان«، هر چقدر بازار مس��كن 
در ركود بيش��تري فرو مي رود ،تعداد معاملات 
كمتر و كمتر مي ش��ود و تنها در برخي از نقاط 
با پراكندگي و فاصله زياد ش��هري تك و توك 
معاملاتي انجام مي گيرد، كارشناسان مستقل 
مسكن و اساتيد دانش��گاه به آمارهاي تغييرات 
قيمت مس��كن بر پايه داده هاي بسيار محدود 
كمت��ر اس��تناد مي كنند و ب��ر اي��ن باورند كه 
نمي توان تغييرات قيمت مسكني را كه بر اساس 
معاملات اندك استخراج شده است،  به كل بازار 
مسكن ايران تعميم داد به ويژه آنكه وجود بيش 
از 2ميليون و 500 هزار واحد خالي از سكنه اين 
شائبه را ايجاد كرده است كه امكان دارد، مالكان 
اين خانه ها با انجام معاملات صوري يا با قيمت 
بالا در برخي از مناطق ش��هري چون پايتخت 

قيمت مسكن را دستكاري كنند. 
براس��اس گزارش دفتر برنامه ري��زي و اقتصاد 
مسكن وزارت راه و شهرسازي قيمت مسكن در 
اسفند ماه سال 97 نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته حدود صددرصد رشد داشته است و اين 
آمار به نظر مي رسد بر پايه ۱۳ هزار و ۳۳ فقره 

مبايعه نامه به امضا رسيد. 
در اين سال استخراج شده است كه براي تعميم 
اين تغييرات به كل بازار مس��كن تهران و ساير 

شهرها و كشور بسيار اندك و ناچيز است. 
بر اساس گزارش اين مجموعه، متوسط قيمت 
هر متر مربع واحد مسكوني در تهران در آخرين 
ماه س��ال 97، ۱۱ ميليون تومان اعلام شده كه 
نسبت به اس��فندماه 9۶ كه اين شاخص متري 
5 ميليون و ۶2۸ هزار تومان بود، رش��د 95/4 

درصدي داشته است. 
دفت��ر برنامه ريزي و اقتصاد مس��كن وزارت راه 
و شهرسازي بيش��ترين تعداد معاملات مسكن 
انجام شده در اسفندماه سال قبل را در منطقه 
5 با تعداد هزار و 905 فقره مبايعه نامه عنوان و 
كمترين تعداد معاملات انجام شده را در منطقه 

۱9 با ۶۳ فقره مبايعه نامه ذكر كرده است. 
  نمي ت�وان روي این آمارهاي مس�کن 

حساب باز كرد
رئيس دانش��كده عمران و معماري واحد علوم 
تحقيقات در واكنش به تغييرات گزارش ش��ده 
در رابطه با قيمت مس��كن در تهران كه بالطبع 
سيگنالي است براي رش��د قيمت ساير شهرها  
گفت: تعداد معاملات مس��كن به اندازه اي افت 
كرده اس��ت كه خيلي نمي توان به اين آمارها و 
رشد قيمت ها استنباط كرد و به عبارتي كاهش 
تعداد معاملات مس��كن و پراكندگ��ي داده ها، 
ميانگين قيمت ها را به سمت افزايش يا كاهش 

منحرف مي كند. 
  پراكندگي داده ها ميانگين قيمت مسکن 

را به سمت نامعلومي منحرف مي كند
مهدي روانش��ادنيا در گفت وگو با خبرگزاري 
فارس، با اش��اره به اينكه متأس��فانه به دليل 
فضاي رواني ايجاد شده در جامعه و شانتاژهاي 
خبري باعث شده تا هر گونه احتمالي در بازار 
مسكن رخ دهد، ادامه داد: در صورت كاهش 
نرخ سود سپرده ها به هر حال برخي علاقه مند 
هس��تند دارايي هاي خود را تبديل به خريد 

ساختمان كنند.

 به هر حال باي��د تأكيد كرد كه ق��درت خريد 
مس��كن به ش��كل قابل توجهي كاهش يافته و 
در سال جاري نمي توان ش��اهد جهش قيمت 

مسكن مثل سال 97 بود. 
   رشد بهاي مسکن قابل توجيه نيست

اگر چه عده اي از كارشناس��ان افزايش بهاي 
كالاهاي واردات��ي را به دليل رش��د بهاي ارز 
از 4هزار تومان ب��ه مح��دوده ۱4هزارتومان 
قابل توجيه بدانند ) هر چند كه سوبسيد ارزي 
كلاني س��ال 97 پرداخت ش��د(، اما افزايش 
قيمت زمين و س��اختمان در اي��ران به دليل 
آنكه بي��ش از 2ميلي��ون و 500 ه��زار خانه 
خالي در كش��ور وجود دارد و تعداد واحدهاي 
مسكوني ۳ميليون از تعداد خانوار بيشتر است 
و مهاجرت معكوس از شهرها به روستاها شكل 
گرفته است و عموم نهادهاي توليد مسكن غير 
وارداتي است و بيماري هلندي نيز در اقتصاد 
فروكش كرده اس��ت، توجيه جدي با توجه به 

ركود بازار مس��كن و ضعف مالي عموم مردم 
براي رشد قيمت ها در حوزه زمين و ساختمان 

يافت نمي شود. 
   سقوط آزاد اوراق تسهيلات مسکن

بازار مسكن هر سال در فروردين ماه تحت تأثير 
تعطيلات نوروزي، درگير خواب بهاري است و 
معاملات در حداقل ممكن انجام مي ش��ود، اما 
امس��ال افت معاملات گويا بيش از س��ال هاي 
قبل بوده و اين موجب شد قيمت اوراق گواهي 
حق تقدم تسهيلات مسكن ) تسه( براي اولين 
بار در چهار سال گذشته به كانال 40 هزارتومان 

سقوط كند. 
بر اساس اعلام فرابورس، حجم معاملات اوراق 
تسهيلات مسكن در سال 97 نسبت به ۱2 ماه 
سال 9۶ حدود 7 درصد كاهش داشته است كه 
به نظر مي رس��د در صورتي كه دول��ت و بانك 
مركزي اقدام به افزايش سقف خريد تسهيلات 
مس��كن نكنند، اين روند كاهش اس��تقبال از 
دريافت تسهيلات مس��كن و درنتيجه كاهش 
خريد و فروش اوراق تس��هيلات در سال جاري 

نيز ادامه يابد. 
  تحویل بسته رونق مسکن 

به دولت و بانك مركزي تا چند روز آینده
در اين ميان در ش��رايطي كه طي سال هاي 
ابتدايي دولت يازدهم انتظار مي رفت كه بازار 
مسكن دچار تخليه حباب شود، اما بسته هاي 
اقتصادي دولت مبتني بر رش��د چندين باره 
تس��هيلات خريد مس��كن جلوي اين تخليه 
حباب قيمتي را گرفت، حال كه اميد مي رود 
بازار مسكن با يك تخليه حباب قيمتي روبه رو 
و از ركود خارج ش��ود، به طور مج��دد بانك 
مس��كن گويا قصد اجراي يك بس��ته را دارد 
كه اميد مي رود اين بسته ها در جهت افزايش 

قيمت نباشد. 
مديرعامل بانك مس��كن از تهيه بسته رونق زا 
براي بخش مس��كن خبر داد و گفت: اين بسته 
در چند روز آينده نهايي مي شود و براي تصويب 
و عملياتي ش��دن تحويل دولت و بانك مركزي 

خواهد شد. 
ابوالقاس��م رحيمي اناركي درباره بسته در حال 
تدوين رونق زايي بخش مسكن گفت: از جمله 
اهداف مدنظر در تهيه اين بس��ته سياس��تي، 
تحرك بخشي به ساخت و ساز مسكن متناسب با 
الگوي مصرف و همچنين كمك بيشتر به قدرت 
خريد خانه اولي ه��ا و حمايت مالي و اعتباري از 

اين گروه براي تأمين مسكن مناسب است. 
وي افزود: اين بسته يك مجموعه نسبتاً كاملي 
است كه عرضه، تقاضا و تأمين مالي مسكن را 
دربر مي گيرد و اميدواريم تا پايان ماه فروردين  

نهايي شود. 
از بخش دولت و بانك مركزي، س��ازمان برنامه 
و بودجه بايد خواهش ك��رد كه ديگر اقدام  هاي 
عجيب و غريب در اقتصاد انجام ندهند، همين كه 
بخش هاي دولتي ت��لاش كنند هزينه هاي غير 
ضروري خود را كاهش دهند و به فكر تس��ويه 
بدهي ه��ا، تعيين تكليف بند بن��د بودجه هاي 
متفرقه، حذف بودجه كمك به اشخاص حقيقي 
و حقوقي تمامي دستگاه ها، عودت بودجه هاي 
اختصاصي ب��ه خزانه داري كل كش��ور، حذف 
س��اخت و س��از ها و امور عمراني و توس��عه اي 

غير ضروري باشد، كار بزرگي كرده اند. 

 تطهير كاسبان تحریم 
در رسانه هاي اصلاح طلب و دولتي

بهره برداري سياسي از سوءاستفاده ها و فسادهاي نفتي در كشور تبديل 
به يك اپيدمي در رس��انه هاي اصلاح طلب شده اس��ت. اين رسانه ها با 
توليد مطالب قديمي، واگذاري تريبون به مهره هاي اصلي فس��اد و  باز 
ارائه گزاره هاي غلط و آدرس هاي انحرافي، در صدد مهندس��ي افكار 

عمومي به سود جبهه سياسي متعلق به آن هستند. 
در اين ميان، روزنامه شرق نقش برجس��ته اي ايفا مي كند؛ روزنامه اي 
كه به محض دميدن شايعه يا سوءتفاهمي به س��رعت تيتر يك خود 
را به موضوعي اختصاص مي دهد كه يا غلط اس��ت يا به صورت گزيده 
بخشي از ماجراي فساد را روايت مي كند. تيترهاي اين روزنامه كه هنوز 
در ايام انتخابات س��ير مي كند، به گونه اي شگفت انگيز است كه آدمي 
تعجب مي كند چرا اين رسانه و رسانه هاي شبيه به آن، چنين در گرداب 

اطلاع رساني غلط گرفتار شده اند. 
طي چند س��ال اخير چن��د پرونده فس��اد مربوط به دولت گذش��ته 
حاشيه هاي بس��ياري به پا كرده اس��ت؛ بابك زنجاني، دكل گمشده و 
اخلال در نظام اقتصادي در شركت بازرگاني پتروشيمي سه پرونده اي 
هستند كه شرق علاقه فراواني به واكاوي آن دارد، ولو با اطلاعات غلط و 
كهنه. سه سال پيش كه ماجراي دكل گمشده به ميان آمد، اين جريده 
در سلسله گزارش  هايي مستند روايت درست و دقيقي را از آن ارائه كرد 
و در مرحله بعد با معرفي مهره اصلي اين پرونده يعني رضا مصطفوي 
طباطبايي، س��وابق و نحوه كلاهب��رداري وي را عيان كرد. اس��نادي 
كه در دادگاه نيز مورد اس��تناد قرار گرفت به خوبي نش��ان داد روايت 
صحيح از يك پرونده فساد تا چه اندازه مي تواند به تنوير افكار عمومي 
كمك كند، اما روزنامه ش��رق در يك اقدام عجيب، تيتر يك خود را به 
طباطبايي اختصاص داد تا اين دلال برايتون نشين، به دفاع تمام قد از 
خود بپردازد و با برچس��ب زدن به برخي مديران، خود را فرشته نجات 
صنعت نفت معرفي كند؛ طباطباي��ي خود را فعال بخش خصوصي اي 
مي داند كه توانسته با تكيه بر توان و ارتباطات خود دكل هاي حفاري 
را وارد ايران كند و جريان فس��اد براي وي پرونده سازي كرده است كه 
اين دروغ محض را روزنامه ش��رق و البته خبرگزاري رسمي جمهوري 
اسلامي ايران پوشش دادند و هر دو رسانه در كنار بي بي سي فارسي و 

صداي امريكا در خدمت طباطبايي بودند و هستند. 
اين روزنامه چند روز پيش هم با بازتوليد خبرهاي سوخته و قديمي، 
به نقل از وكيل تأسيس��ات دريايي مطالبي را منتشر كرد كه همه آنها 
پيشتر در رسانه هاي كشور به ثبت رس��يده بودند، اما از آنجا كه شرق 
علاقه بسياري به اينگونه اطلاع رساني دارد، به كار خود مشغول بود و در 
مرحله بعد، تريبون يك طرفه اي را طبق معمول در اختيار طباطبايي 
قرار داد تا وي با عنوان كردن مطالبي، خود را تبرئه كند. طباطبايي در 
آن مصاحبه ادعاهايي را مطرح كرده و ش��رق هم تيتر زده است: »پاي 
۳0 دكل در ميان است«. اينكه يك رسانه بخواهد تيتر يك خود را به 
چه كسي هديه كند بر اساس اهداف و تشخيص خود عمل مي كند، اما 
آيا دادس��تاني و مدعي العموم نبايد به پش��ت پرده اين موضوع ورود 
كند؟ چرا و به چه دليل يك دلال شراب س��از و همكار با اپوزيس��يون 
طاغوتي به راحتي مي تواند رپرتاژي را كه در رس��انه هاي ضدانقلابي 
منتشر مي كند، در شرق منتشر كند و در صدد انحراف افكار عمومي از 

اتفاقات رخ داده باشد؟
اين رسانه پيشتر هم درباره فساد پتروشيمي هم دست به بزرگنمايي 
زده و ب��ه دروغ تيتر ي��ك خود را ب��ه اختلاس ۶/5 ميلي��ارد يورويي 
اختصاص داد كه با تكذيب دادس��تان تهران و قاض��ي پرونده مواجه 
ش��د، اما اين روزنامه به روي خود نياورد كه چگونه ب��ا دروغ، اعتماد 
عمومي به نظام را خدشه دار كرده است. حالا هم اين روزنامه خطي را 
در پرونده پتروشيمي پيگيري مي كند كه نزديكي اي به واقعيت ندارد 
و به گونه اي خبررساني صورت می گيرد كه احساس مي شود اشتراك 
منافع��ي در اين باره با متهم اصل��ی پرونده وج��ود دارد. تريبون هاي 
يك طرفه براي افرادي كه متهم اصلي در پرونده هاي فسادهاي اخير 
هستند و از نظر رسانه هاي اصلاح طلب كاسبان تحريمي هستند جای 
تعجب دارد. اگر كاس��ب تحريم پديده اي نوظهور در اقتصاد سياسي 
جمهوري اسلامي ايران اس��ت، حضور پررنگ آنها در اين رسانه ها به 
چه معناست؟ رسانه هايي كه مدام از كاسبان تحريم و دور زدن تحريم 
انتقاد مي كنند،  اين روزها پشتيبان همان ها هستند و تطهير آنها را به 

شكلي ويژه پيگيري مي كنند.

با ابلاغ جهانگيري
 شركت هاي دولتي به ثبت اطلاعات 

در سامانه یکپارچه ملزم شدند
مع�اون اول رئيس جمه�ور ب�ا ارس�ال بخش�نامه اي، تمام�ي 
ش�ركت هاي  و  مؤسس�ات  س�ازمان ها،  وزارتخانه ه�ا، 
دولت�ي، بانك ه�ا و بيمه ه�ا را ب�ه بارگ�ذاري اطلاع�ات در 
س�امانه یکپارچ�ه اطلاع�ات ش�ركت هاي دولت�ي مل�زم كرد. 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جريان تصويب لايحه بودجه سال 
9۸،درخصوص بخش هزينه اي لايحه بودجه سال 9۸ كل كشور، با جزء 
يك بند الحاقي 5 تبصره 2 در خصوص شفاف سازي عملكرد بودجه اي 
شركت هاي دولتي به پيشنهاد محمد دهقان با ۱54 رأي موافق، 47 رأي 

مخالف و 2 رأي ممتنع از مجموع 2۳۳ نماينده حاضر موافقت كردند. 
طبق مصوبه مجلس در اين پيش��نهاد، وزارت امور اقتصادي و دارايي 
مكلف شد با همكاري سازمان برنامه و بودجه كل كشور حداكثر تا پايان 
تير ماه سال ۱۳9۸ زيرساخت هاي لازم را جهت بهره برداري از سامانه 
يكپارچه اطلاعات ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي عمومي غيردولتي 
فراهم كند. تمامي ش��ركت هاي دولتي بانك ها و مؤسس��ات انتفاعي 
وابسته به دولت شامل شركت ها و مؤسسات دولتي كه شمول قوانين و 
مقررات عمومي به آنها مستلزم ذكر يا تصريح نام است، شهرداري ها و 
مؤسسات و نهادهاي عمومي غيردولتي موظفند براي سال هاي برنامه 
ششم توسعه نسبت به ثبت و به روزرساني اطلاعات خود و شركت ها و 
مؤسسات تابعه از جمله صورت هاي مالي مصوب مجمع عمومي، بودجه 
تفصيلي مصوب و اصلاحي، عملكرد بودجه، اعتبارات سرمايه گذاري 
به تفكيك هر طرح، تعداد پرسنل )تركيب آن و نوع قراردادها و حقوق 
و مزاياي پرداختي به كاركنان( در س��امانه مذك��ور حداكثر تا پايان 

شهريورماه سال ۱۳9۸ اقدام كنند. 
سازمان برنامه و بودجه كشور مكلف شد امكان دسترسي به اطلاعات 
سامانه مذكور را به صورت برخط براي وزارت امور اقتصادي و دارايي و 
ديوان محاسبات كشور فراهم كند. عدم ارائه اطلاعات فوق و عدم اقدام 
دستگاه هاي مذكور، در حكم تصرف غيرقانوني در وجوه و اموال دولتي 
محسوب مي شود. سازمان برنامه و بودجه كشور موظف است هر شش 
ماه يكبار با همكاري وزارت امور اقتص��ادي و دارايي، گزارش عملكرد 
ش��ركت هاي موضوع اين بند را به كميس��يون هاي برنامه و بودجه و 

محاسبات و اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ارائه كند. 
از اين رو،معاون اول رئيس جمهور، اس��حاق جهانگيري روز گذشته با 
ارسال بخشنامه اي، تمامي شركت هاي دولتي مشمول ماده )4( قانون 
محاسبات عمومي كشور و ماده )4( قانون مديريت خدمات كشوري و 
ماده )5( قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور و 
همچنين مؤسسات انتفاعي وابسته به دولت را ملزم كرد تا ضمن معرفي 
نماينده تام الاختيار خود به دفتر امور شركت هاي دولتي در وزارت امور 
اقتصادي و داراي��ي، اطلاعات خود را در »س��امانه يكپارچه اطلاعات 
شركت هاي دولتي« تكميل و بارگذاري كنند. وزارتخانه ها، سازمان ها 
و مؤسسات دولتي و شركت هاي مادر تخصصي نيز موظفند در خصوص 

شركت هاي زير مجموعه خود اقدامات لازم را انجام دهند. 
وزارت امور اقتصادي و دارايي نيز مكلف شد امكانات مورد نياز به منظور 
دسترسي به اين سامانه را فراهم كرده و گزارش عملكرد دستگاه هاي 
اجرايي يادشده موضوع اين بخشنامه را در مقاطع زماني شش ماهه به 

دبيرخانه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي ارسال كند. 
اين بخشنامه در راستاي مصوبه مجلس مبني بر شفاف سازي بودجه و 

حقوق شركت هاي دولتي، ابلاغ شده است. 
........................................................................................................................

رونق توليد از ناحيه رشد پایه پولي
  ورود منابع صندوق توسعه ملي 
به تعادل بازار ارز كمك مي كند

رئيس كل بانك مركزي با تأكيد بر ضرورت تركيب ترازنامه این بانك 
اعلام كرد: افزایش خالص ذخایر ارزي بانك مركزي در كنار كنترل 
اضافه برداش�ت بانك ها، مي تواند منابع ریالي لازم جهت كاركرد 
بهتر اقتصاد و رونق توليد از ناحيه رش�د پایه پولي را فراهم آورد. 
عبدالناصر همتي، رئيس كل بانك مركزي در صفحه شخصي خود در 
اينستاگرام نوشت: نياز به برداشت از منابع صندوق توسعه ملي، براي 
تأمين بخشي از خسارت هاي س��يل، اجتناب ناپذير است. فروش اين 
منابع، موجب عرضه بيشتر ارز در بازار شده و منابع ريالي لازم را تأمين 
مي كند. براي تسهيل اين فرآيند، بانك مركزي نقش ثبات سازي در بازار 
را ادامه خواهد داد و منابع حاصل را صرف كنترل هدفمند نرخ و تنظيم 

عرضه و تقاضا خواهد كرد. 
بانك مركزي در سال جاري بر تغيير تركيب ترازنامه خود )پايه پولي( 
تأكيد دارد. همزمان با كنترل اضافه برداشت بانك ها، افزايش خالص 
ذخاير ارزي بانك مركزي به دليل تعدي��ل نرخ ها، افزايش فروش ارز 
توسط صادركنندگان و. . . تحقق خواهد يافت. اين شيوه مي تواند منابع 
ريالي لازم را جهت كاركرد بهتر اقتصاد و رونق توليد از ناحيه رش��د 

پايه پولي فراهم آورد. 
در شرايط حاضر افزايش نرخ س��ود كاركردي جز افزايش هزينه هاي 
توليد و فشار بيشتر بر ترازنامه بانك ها را نخواهد داشت. قطعاً كمك 
دولت در ارائه منظم اوراق در بازار و شكل گيري عمليات بازار باز نتايج 

خوبي را در سال جاري به دنبال خواهد داشت. 
به گزارش »فارس«، همتي در جلسه با خبرنگاران در تاريخ ۱۸ فروردين 
ماه گفته بود: »هدف ما تغيير تركيب كل هاي نقدينگي است. هم اكنون 
عمده دليل رشد نقدينگي سود سپرده ها و ضريب فزاينده است و بايد 
آن را )اين دو متغير را( كاهش دهيم و پايه پولي را زياد كنيم، چون پول 
در دست مردم كم است. اگر بتوانيم اين تغيير را بدهيم، مي توانيم براي 

رونق توليد از آن استفاده كنيم. بنابراين يك برنامه خوبي داريم«. 
........................................................................................................................

»اهليت« حلقه گمشده خصوصي سازي بود!
نماین�دگان مجلس ش�وراي اس�لامي س�رانجام بعد از گذش�ت 
۱4 س�ال از آغ�از خصوصي س�ازي ها در ای�ران بن�دي را مصوب 
كردند كه بر اس�اس آن یکي از حلقه هاي اصلي مفقوده در انجام 
خصوصي س�ازي ها باید م�ورد توج�ه ق�رار بگيرد.»اهليت« این 
حلقه گمشده خصوصي سازي در ایران اس�ت كه به گواه بسياري 
از اقتصاددانان حتي از قيمت فروش اموال دولتي هم مهم تر است. 
به گزارش »ايسنا«، »اهليت« خريداران در خصوصي سازي مسئله اي 
است كه به گواه بس��ياري از اقتصاددانان حتي از قيمت فروش اموال 
دولتي هم مهم تر است؛ چراكه اساس��اً ذات خصوصي سازي در همين 
مفهوم اهليت نهفته است. تصور كنيد يك كارخانه با مديريت دولتي، 
بودجه هاي كلان و كاركنان بدون انگيزه به نقطه اي مي رسد كه علاوه 
بر اينكه بازدهي اقتصادي ندارد اساساً زيان ده هم مي شود. اينجا دولت 
براي رهايي از مشكلات مديريت دولتي و همچنين ايجاد رونق اقتصادي 

در آن بنگاه دست به خصوصي سازي مي زند. 
در راستاي دفع اين نقيصه و تحقق همين بعد مهم از خصوصي سازي، 
نمايندگان مجلس بعد از حدود ۱4 سال از آغاز طرح خصوصي سازي 
در ايران طرحي را مصوب كردند كه بر اساس آن وزارت اقتصاد مكلف 
به رعايت دستورالعمل اجرايي روش انتخاب مشتريان و احراز و پايش 

اهليت مديريتي در واگذاري ها شد.
 به موجب اين مصوبه نمايندگان با ۱۳5 رأي موافق، 24 رأي مخالف و 
هشت رأي ممتنع از مجموع 200 نماينده حاضر آن را تصويب كردند، 
عدم رعايت اين بند در خصوصي سازي ها در حكم تصرف غيرقانوني 

در اموال دولتي به شمار مي رود.

 عض�و هيئت مدی�ره انجم�ن فولاد ب�ا بيان 
اینکه سيل تأثير قابل توجهي بر توليد فولاد 
كش�ور نخواهد داش�ت، گفت: بحث�ي براي 
افزایش قيمت فولاد در داخل مطرح نيست. 
محمدرضا شهرستاني در گفت  و گو با »فارس« 
با بيان اينكه در حال حاض��ر با مازاد توليد فولاد 
نسبت به ميزان تقاضاي داخلي روبه رو هستيم، 
اظهار داش��ت: اختلاف قيمت زيادي بين فولاد 
عرضه شده در داخل و محصول صادراتي وجود 
دارد، به همين دليل اكثر توليدكنندگان مايلند 

محصولات خود را صادر كنند. 
وي ادامه داد: به منظور ايجاد ش��رايط پايدار در 
بازار فولاد، نبايد فشار دستوري براي تأمين نياز 
داخل با قيمت پايين وجود داش��ته باشد، بلكه 
قيمت داخلي نيز بايد نزدي��ك به نرخ صادراتي 

تعيين شود. 
شهرس��تاني با اش��اره به افزايش تقاضاي فولاد 
در پي بروز سيل در كش��ور و همچنين كاهش 
توليد واحدهاي مس��تقر در مناطق س��يل زده 
گفت: در حال حاضر ش��ركت فولاد خوزستان 
با مشكل دسترسي به مواد اوليه روبه رو است و 
در عين حال براي ارسال توليدات خود با مشكل 
روبه رو است،  زيرا وسايل حمل و نقل خود را در 
اختيار گروه هاي امدادرسان به سيل زدگان قرار 

داده است. 
وي با بيان اينكه پس از رفع بحران سيل، معضل 
تأمين مواد اوليه كارخانه ها بر طرف خواهد شد، 
افزود: در ش��رايط فعلي به دليل تحريم ها، نقل 

و انتقال پول س��خت تر ش��ده و در اين وضعيت 
ش��ركت ها ترجيح مي دهند ب��ا توقف خطوط 
توليد خود نس��بت به تعمير و نگهداري خطوط 

توليد اقدام كنند. 
عضو هيئت مديره انجمن ف��ولاد در مورد تأثير 
سيل بر كاهش توليد فولاد در كشور نيز توضيح 
داد: اي��ن تأثير زي��اد نخواهد بود ب��ه طوري كه 
ممكن اس��ت حدود ۳00 هزار ت��ن از توليد 25 

ميليون تني فولاد را تحت تأثير قرار دهد. 
   تأثير كمبود برق بر توليد فولاد

وي ادام��ه داد: البت��ه برنامه ري��زي توليد فولاد 

براي سال جاري حدود 2۸ ميليون تن بود، ولي 
با توج��ه به احتم��ال قطعي برق طي تابس��تان 
امسال )حادتر از سال قبل( به دليل عدم افتتاح 
نيروگاه هاي جديد با وج��ود برنامه ريزي قبلي، 
رقم پيش بيني شده براي امسال محقق نخواهد 
ش��د و در خوش بينانه ترين حالت به توليد 25 

ميليون تن فولاد خواهيم رسيد. 
شهرستاني در ادامه با بيان اينكه در حال حاضر 
قيمت هر كيلو ميلگرد در داخل 5 هزار تومان و 
هر كيلو ورق گرم ۶ هزار تومان اس��ت، گفت: در 
شرايط فعلي هر تن ميلگرد بيش از 500 دلار و 

هر تن ورق گرم بيش از ۶00 دلار صادر مي شود. 
وي تأكيد كرد: براي ايج��اد ثبات در بازار فولاد، 
قيمت داخلي ورق باي��د حدود ۱0 هزار تومان و 

قيمت ميلگرد حدود ۸500 تومان باشد. 
عضو هيئت مدي��ره انجمن ف��ولاد در ادامه با 
بيان اينكه بحثي براي افزايش قيمت فولاد در 
داخل مطرح نيست، اظهار داشت: با قيمت هاي 
فعلي نيز مصرف كنندگان براي خريد با مشكل 

روبه رو هستند. 
وي يك��ي از دلايل تماي��ل توليدكنن��دگان به 
صادرات فولاد به جاي عرضه آن در بازار داخلي 
را استفاده از ارز صادراتي براي واردات مواد اوليه 
از جمل��ه فروآلياژها، قطعات يدك��ي و الكترود 
عنوان كرد و گفت: توليد هر تن فولاد ۱20 دلار، 

ارزبري دارد. 
شهرستاني در ادامه با بيان اينكه ميزان صادرات 
فولاد براي س��ال 97 ح��دود ۱۱ تن پيش بيني 
شده بود، گفت: متأسفانه فقط حدود ۸ ميليون تن 
صادرات فولاد صورت گرفت كه دليل پايين  بودن 
اين رقم، اعمال تحريم ها و همچنين جلوگيري 
دولت از ب��الا بودن ميزان ص��ادرات فولاد بود تا 

قيمت هاي داخلي افزايشي نداشته باشد. 
وي تصريح ك��رد: در حال حاضر ني��ز به منظور 
تأمين نياز داخ��ل، قيمت ها پايين نگه داش��ته 
ش��ده و براي صادرات فولاد نيز س��قف تعيين 
شده اس��ت، به طوري كه ميزان ص��ادرات نبايد 
از 50 درصد ميزان فولاد معامله شده در بورس 

كالا بيشتر باشد.

عضو هيئت مدیره انجمن فولاد:

سيل تأثير چنداني بر توليد فولاد كشور نخواهد داشت

هادی   غلامحسينی
   گزارش

 زنگنه:هيچ جایي مانند اهواز
از سيل در خطر نيست

وزیر نفت با بيان اینکه بر اس�اس برآوردهاي اجمالي، س�يل هزار 
ميليارد تومان به تأسيسات صنعت نفت خسارت زده است، گفت: 
اهواز پر از خط لوله است و هيچ جایي مانند اهواز در خطر نيست. 
به گ��زارش روابط عموم��ي وزارت نفت، بي��ژن زنگنه در نشس��ت با 
نمايندگان استان خوزس��تان با بيان اينكه به زودي نامه اي به مقامات 
كش��ور يا رئيس جمهوري درباره تجاوز به حري��م خطوط لوله خواهم 
نوشت، تصريح كرد: تجاوزي كه به حريم و بستر رودخانه ها شده است 
)هر چه در اين زمينه سرو صدا شده كسي به آن توجهي نكرده است( به 
طريق بيشتري در خطوط لوله هم در حال تكرار است كه فاجعه است. 
وي با اشاره به اينكه اهواز پر از خط لوله است و هيچ جايي مانند اهواز 
در خطر نيست و از فكر كردن به اين موضوع شب ها خواب ندارم، يادآور 
شد: بارها در مجلس و از تريبون هاي مختلف اعلام كردم كه تأسيسات 
صنعت نفت فرسوده است و همكاران ما در مناطق نفت خيز با چنگ و 

دندان آن را اداره مي كنند. 
زنگنه با بيان اينكه همه امكانات صنعت نفت در اختيار استان خوزستان 
اس��ت و از آن مضايقه اي ندارم، تأكيد كرد: هم اكنون ۶00 دس��تگاه 
سنگين شركت هاي نفتي در اين استان در حال فعاليت است و امكانات 
لجستيك ديگري نداريم، براي تأمين تجهيزات از هيچ كمك مالي دريغ 
نمي كنيم و به سرعت آن را تأمين خواهيم كرد. زنگنه با بيان اينكه من با 
اختصاص بخشي از درآمد نفت به سيل استان خوزستان موافقم، اما بعيد 
است مجلس شوراي اسلامي به آن رأي دهد، گفت: مقام معظم رهبري 
با در خواست رئيس جمهوري مبني بر برداشت مبلغي از صندوق توسعه 

ملي براي مناطق سيل زده موافقت كرده است. 
وزير نفت با بيان اينكه بر اساس برآوردهاي اجمالي، سيل، هزار ميليارد 
تومان به تأسيس��ات صنعت نفت خس��ارت زده اس��ت، درب��اره تالاب 
هورالعظيم هم توضيح داد: ما كاملًا همراه مردم بوده و هس��تيم و تابع 
تصميم هاي ستاد مديريت بحران استان خوزستان خواهيم بود. وي با 
بيان اينكه من هميشه يك اصل دارم و اينكه با مردم مناطق عملياتي يك 
يا دو سال نمي خواهيم زندگي كنيم، بلكه به اندازه يك تاريخ مي خواهيم 
زندگي كنيم و جدا از آنها نيستيم، تأكيد كرد: اين خيانت است كه سيل را 
به جاي ديگري هدايت كنيم كه مردم خسارت ببينند، اعلام اين موضوع 

يك شيطنت است كه از سوي دشمنان طراحي شده است. 
زنگنه درباره همكاري صنعت نفت پس از س��يل كه از س��وي يكي از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي مطرح شد هم پاسخ داد:  به طور حتم 
در اين زمينه نقش خواهيم داشت و همكاري خواهيم كرد. وي با بيان 
اينكه موضوع محيط زيست براي ما اهميت بسيار زيادي دارد، گفت: اعلام 
كردم اگر خطر زيست محيطي احساس كرديد، فوري فعاليت توليد در 
چاه ها را متوقف كنيد، حتي خطوط لوله  را از نفت خالي و آب بزنيد كه در 

صورت پارگي خط لوله با فاجعه زيست محيطي روبه رو نشويم.

   صنعت

انتظار مي رفت ك�ه بازار 
مس�کن دچ�ار تخلي�ه 
حباب شود، اما بسته هاي 
اقتصادي دول�ت مبتني 
ب�ر رش�د چندین ب�اره 
تس�هيلات خرید مسکن 
جلوي ای�ن تخليه حباب 
قيمتي را گرفت، حال كه 
اميد مي رود بازار مسکن 
ب�ا ی�ك تخلي�ه حب�اب 
قيمتي روب�ه رو و از ركود 
خارج شود، به طور مجدد 
بانك مس�کن گویا قصد 
اجراي یك بسته را دارد


